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Vážení přátelé, přichází-
me k vám s novým zimním 
číslem Rudnických novin. 

Je prosinec a s tímto měsícem je 
tradičně spo-
jeno schvalo-
vání rozpočtu 
obce na příští 
rok. Ani letos 
tomu není ji-
nak. Rozpočet 
na rok 2022 je 
navržen jako 
schodkový a ke dni, kdy píšu 
tento úvodník, zatím neprošel 
schvalováním v zastupitelstvu 
obce. Pevně věřím, že zastupitelé 
návrh rozpočtu podpoří a obec 
podle něho příští rok bude hos-
podařit. V rozpočtu je například 
dofinancování chodníku od poš-
ty, práce na dalších úsecích od 
pošty k pivovaru. Zde se zatím 
jedná především o projektovou 
dokumentaci, eventuálně podá-
ní žádosti o stavební povolení 
a dotaci. V plánu jsou i projekč-
ní práce na rekonstrukci silnice 
a mostu za firmou Akwel, po-
kračování vodovodního řadu 
v Javorníku, dětské hrací prvky 
v Lázních Fořt apod. Na žádost 
našeho hajného v rozpočtu po-
čítáme s částkou milion korun 
na opravy a údržbu lesních cest, 
které jsou po několika letech ka-
lamit v havarijním stavu. V příš-
tím roce bychom měli pokra-
čovat i v modernizaci vybavení 
naší technické čety. Počítáme 
s pořízením víceúčelového stroje 
na zimní údržbu chodníků i let-
ní sekání ploch v jednom. Zahá-
jili jsme i jednání s vedením Čes-
ké pošty o budoucí spolupráci 
ve formě Pošta Partner. Tlaky ze 
strany České pošty na postupné 
zavírání poboček začínají sílit. 
My na to chceme být připrave-
ní a poskytovat za poštu služby 
na vysoké úrovni. V příštím roce 
nás čekají krásné kulaté naroze-
niny naší školy. Oslaví již šede-
sátiny. Akce je naplánovaná na 
červen. Doufejme, že v té době 
budeme moci slavit již bez ja-
kéhokoli omezení. O oslavách 
se určitě včas všichni dozvíme 
prostřednictvím paní ředitelky. 
V příštím roce se bude konat 
jako tradičně celá řada kultur-
ních a sportovních akcí. Já všem 
jejich organizátorům moc děku-
ji za chuť ještě něco v této po-
hnuté době pořádat a vám všem 
za návštěvy těchto akcí. Moc si 
toho vážím. 
Vážení Rudničtí, moc vám všem 
přeji příjemné a hlavně ve zdra-
ví prožité vánoční svátky. V roce 
2022 mnoho úspěchů a hlavně 
zdraví.

Aleš Maloch, starosta

První sněhovou nadílku 
máme již za sebou. Dle ak-
tuální předpovědi počasí to 
vypadá, že pravděpodobně 
nějakou dobu vydrží. Bohu-
žel i tento malý příděl vloček 
s sebou přinesl komplikace ve 
schůdnosti a sjízdnosti. 

Nyní připomenutí ohledně 
zimní údržby v naší obci, kdy 
oproti minulému roku došlo 
pouze k menším změnám. 
Pro následující zimní období 
nemůže tuto činnost vykoná-
vat z časových důvodů p. Lu-
káš Benda. Jeho bolkovskou 
a pivovarskou lokalitu pře-
bírá p. Jaromír Korda, který 
má případně k dispozici více 
strojů, stejně jako p. Roman 
Kuhn-Gaber. Zde je tedy aktu-
alizace jednotlivých úseků:
1) Arnultovice, Bělidlo směr 

k poště – p. Jan Müksch 
2) Lázně Fořt, Terezín, ZŠ + 

točna – p. Roman Kuhn-
-Gaber

3) Leopoldov, Javorník – p. Ja-
romír Korda

4) Kolonky, pošta a směr pi-
vovar, Janovice – p. Jaromír 
Korda

5) Pivovar směr Bolkov – p. 
Jaromír Korda

Nově nám do zimní údržby 
přibyl realizující se chodník 
od pošty směrem ke škole. 
Osobně mám velkou radost, 
že zhotovitel, firma M-Silnice, 
dodržel harmonogram a po 
chodníku se s opatrností nechá 
již chodit. Ačkoliv není finální 
povrch, kterým se bude pokra-
čovat na jaře, naši pracovníci 
se prozatím s pomocí frézy 
budou snažit chodník udržet 
i přes zimu zčásti průchozí. 
Tradiční informace ohledně 
naší komunikace od křižovat-
ky na Bělidle směr Akwel, kdy 
je nasmlouván posyp solankou 
u ÚS KHK – pobočka Vrchlabí. 
Věřím, že tato spolupráce bude 
dobře fungovat i letos, zároveň 
však bude stát finanční pro-
středky z našeho rozpočtu. 

Dále se budu opakovat 
k problematice komunika-
ce ke škole, a to prosbou 
o respektování dopravních 
značek – přednost vozidla 
jedoucího nahoru před tím 
nahoře sjíždějícím dolů. Po-
kud se toto dopravní značení 
ignoruje, kombinace sněhové 
pokrývky a dětí jdoucích od 
autobusu vyvolává nebezpeč-
né situace. Naši společnou 
snahu, aby byla cesta včas 
vyhrnutá a posypaná, však 
ještě ubíjí stav pneumatik na 
některých vozidlech a také 
trošku řidičské zkušenosti 
některých z nás. Chtěl bych 
ještě touto formou poprosit 
rodiče, případně prarodiče 

vozící děti z Terezína, zda by 
aspoň někdy nezvolili místo 
cesty autem ke škole krátkou 
a bezpečnou procházku přes 
kopec. Děkuji všem, kteří 
si vezmou předchozí řádky 
k srdci. 

Na závěr bych opět rád všem 
popřál nadílku sněhu tak ako-
rát, aby nám toto zimní obdo-
bí přineslo jen radost a co nej-
méně starostí. Pokud někdo 
z vás občanů bude potřebovat 
řešit nějaký problém se zimní 
údržbou, zde je prosím přímo 
na mě kontakt 607 621 755 
a pokusili bychom se následně 
problém vyřešit. 

Lukáš Skalský, technik MO

Zimní údržba komunikací v naší obci 
pro zimní období 2021–2022

UPOZORNĚNÍ
Žádáme všechny občany obce Rudník, kteří ještě nezaplatili poplatek za odpady na rok 2021, aby tak 

učinili co nejdříve. Zaplatit můžete:
1) složenkou 

2) na účet č. 1303691309/0800, v. s. dle složenky,  
případně po dohodě na tel. 499 440 281, 735 171 035

3) hotově v kanceláři MO (budova pošty) nebo na OÚ Rudník
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PROVOZNÍ DOBA ÚŘADU V ZÁVĚRU ROKU 2021

Středa 22. 12. 8.00–11.30

Čtvrtek 23. 12. pro veřejnost OÚ uzavřen, podatelna 8.00–10.00

Pondělí 27. 12. 8.00–11.30, 12.30–17.00

Úterý 28. 12. pro veřejnost OÚ uzavřen, podatelna 8.00–10.00

Středa 29. 12. 8.00–11.30

Čtvrtek 30. 12. pro veřejnost OÚ uzavřen, podatelna 8.00–10.00

Pátek 31. 12. úřad uzavřen

Půjčovní doba 
knihovny v době 
vánočních svátků
pondělí 20. 12. ............9.00–11.30 
úterý 21. 12. .................ZAVŘENO
středa 22. 12. ...............ZAVŘENO
čtvrtek 23. 12. ..........13.00–18.30
pátek 24. 12. ................ZAVŘENO
pondělí 27. 12. ............9.00–11.30 
28. 12. – 2. 1. ...............ZAVŘENO

Od 3. 1. 2022 bude provoz knihov-
ny opět v původním rozsahu:

pondělí .............................9.00–11.30 
úterý .............................. 13.00–15.00
středa ..................................ZAVŘENO
čtvrtek........................... 13.00–18.30 
pátek ............................. 13.00–15.00 

Knihovna nabízí tyto služby :
– půjčování knih z vlastního 

fondu knihovny 
– půjčování knih z výměnných 

fondů Městské knihovny 
Trutnov

– meziknihovní výpůjční službu
– veřejně přístupný internet

knihovník: Roman Turyna 
tel: 702 292 414,  
knihovna@rudnik.cz

SENIORKY A SENIOŘI, POZOR! 
Váš dodavatel elektřiny nebo plynu možná skončil, pokud si nejste jistí, 
situaci je potřeba okamžitě řešit. 
Zkontrolujte si, kdo byl Vaším dodavatelem elektřiny nebo plynu, 
nebo zkontrolujte platby za elektřinu nebo plyn. 
 

Dodavatel elektřiny nebo plynu 
Pokud byla Vaším dodavatelem společnost 
A-PLUS Energie obchodní, BOHEMIA ENERGY 
entity, COMFORT ENERGY, EAGLE ENERGY, 
Energie České spořitelny, Europe Easy Energy, 
Kolibřík energie, Ray Energy, nebo X Energie 
a neřešili jste změnu plateb, ověřte si, zda 
nedlužíte za energie dodavateli poslední 
instance. 
 

Platby za elektřinu nebo plyn 
Na platebním dokladu SIPO nebo ve Vaší 
bance (trvalý příkaz) si ověřte, zda máte 
nastaveny platby za elektřinu nebo plyn. 
Pokud ne a zálohy na energie žádným 
jiným způsobem nehradíte, dlužíte za 
energie dodavateli poslední instance.  
Pokud ano, peníze se strhávají, je vše 
v pořádku. Nemusíte nic řešit. 
 

 

Co se stalo? 
Pokud jste byli zákazníkem jedné z výše uvedených společností, nebo Vaše platby dodavateli 
elektřiny nebo plynu neodchází, tak Váš dodavatel skončil. 
Zachovejte klid. Nejste na to sami. Situaci ale řešte co nejdříve! 
Elektřinu ani plyn Vám nevypnou, aktuálně Vám je dodává dodavatel poslední instance. 
 

Kdo Vám může pomoci, pokud si nevíte rady? 
Vaše rodina nebo přátelé Vám jistě pomohou najít potřebné informace i problém řešit. 
Zavolat nebo zajít můžete na místní úřad (obecní nebo městský), poradí Vám i Váš starosta, 
nebo Vaše starostka. 

V každém případě si připravte poslední vyúčtování za elektřinu nebo plyn. 
 

Co bude potřeba vyřešit?  
Je nutné zjistit, kdo je Váš dodavatel poslední instance, kontaktovat ho a vyřešit platby za 
elektřinu nebo plyn. 
Dodavatel poslední instance je dočasná záchranná síť pro případ, když skončí Váš 
dodavatel. Proto je nutné vybrat si obratem nového dodavatele elektřiny nebo plynu. 

 
Kde naleznete sami více informací? 

Energetický regulační úřad (www.eru.cz) poskytuje veškeré informace k této situaci 
– o dodavatelích poslední instance včetně kontaktů, postup, jak změnit dodavatele, 
a odpovědi na často kladené otázky lidí, kteří se dostali do stejné situace jako Vy. 
Občanské poradny (www.obcanskeporadny.cz), kde si můžete domluvit schůzku. 
Místní úřady (městský nebo obecní), kam můžete také zajít osobně. 

N 
E 
B 
O 

Příjemné prožití vánočních svátků, mnoho zdraví, 
štěstí,  osobních i pracovních úspěchů v novém roce!
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Vaše obec spadá na zákla-
dě schváleného rozhod-
nutí zastupitelstva do 
územní dimenze Místní 
akční skupiny Krkonoše, 
a proto si vás dovolujeme 
informovat o několika 
zásadních změnách, které 
MAS zaznamenala v prů-
běhu podzimu. 

Místní akční skupina volbou 
změnila statutárního zástupce. 
Novou předsedkyní MAS a zá-
roveň statutárním zástupcem 
se stává Eliška Rojtová, sta-
tutární zástupce obce Lánov. 
Rovněž nastává změna v orgá-
nech MAS. Otevřenou volbou 
byly orgány navoleny takto:

RADA MAS

název subjektu IČ subjektu

Obec Lánov 278041

Obec Strážné 580180

Obec Rudník 278246

Diakonie ČCE – 
středisko Světlo 
ve Vrchlabí

43464343

Ing. Karel Polívka 76224015

YELLOW POINT, 
spol. s r. o.

26133237

Ing. Jan Chmelík 69888850

VÝBĚROVÁ KOMISE MAS

název subjektu IČ subjektu

Krkonošská kozí 
farma s.r.o.

2938677

Miroslava 
Matějáková

70895911

Krkonoše – Svazek 
měst a obcí

70157898

Středisko 
ekologické výchovy 
Sever, základní 
článek Hnutí 
Brontosaurus

60153016

Obec Lampertice 580741

Martin Hudrlík 46470425

Ing. Ivana Flemrová  Bez IČ

Svazek obcí  
Horní Labe

 
71169431

Institut  
Spolupráce z.ú.

9731113

KONTROLNÍ KOMISE MAS

název subjektu IČ subjektu

Obec Dolní Dvůr 277754

Svazek obcí 
Východní Krkonoše

71188371

Obec Dolní Kalná 277762

Město Hostinné 277908

Farma Basařovi 
s.r.o.

28784227

Místní akční skupině byla 
schválena standardizace, pro-
ces hodnocení fungování MAS 
coby nositele IN. 

Místní akční skupině byla 
17. 9. 2021 schválena kon-
cepční část Strategie CLLD 
pro období 21+, nyní zahájíme 
přípravy akčních plánů pro 
jednotlivé operační programy. 
Alokaci na nové období před-
pokládáme ve výši 95 mil. Kč. 
Celou koncepční část nalez-
nete na webových stránkách 
https://www.maskrkonose.
cz/strategie-clld/strategie-
-clld-2021-2027. Níže uvádíme 
schéma hierarchie cílů a opat-
ření pro období 21+, tak jak 
byla MAS schválena minister-
stvem pro místní rozvoj. 

První operační program, 
kterému bude nastaven akč-
ní plán, je operační program 
pro Zaměstnanost (OPZ) a In-
tegrovaný regionální operač-
ní program (IROP) v oblasti 
sociálního rozvoje. Kancelář 
MAS v současné době sesta-
vuje k těmto programům pra-
covní skupinu, která by měla 
poprvé zasednout 13. 1. 2021. 
Předběžná alokace pro ope-
rační program pro Zaměstna-
nost je nastavena podle počtu 
obyvatel v území, pro nás to 
znamená cca 15 mil. Kč, které 
bychom měli přerozdělit ve 
dvou etapách. První projekty 
v OPZ by se měly rozeběhnout 
na přelomu let 2022 a 2023 
a měly by být zacíleny na inter-
vence směřující do oblasti so-
ciálního začleňování, zaměst-
nanosti a posilování rodinných 
vazeb s cílem zapojit místní 
aktéry do pomoci potřebným 
a zlepšit kvalitu života na ven-
kově v rámci komunit. Mezi 
příklady podporovaných akti-
vit patří především komunitní 
(soc.) práce, komunitní cen-
tra, sociální práce na obcích, 
sociální bydlení, svépomoc, 
vzájemná pomoc, sousedská 
výpomoc, sdílení a výměna 
zkušeností, dobrovolnictví, 

mezigenerační výměna a vý-
pomoc, sdílená a neformální 
péče, paliativní a hospicová 
péče, sdílení pracovníků, pro-
stupné zaměstnávání, podni-
katelské inkubátory, podpora 
rodiny a rodinných vazeb, peer 
programy, komunitní venkov-
ské tábory, dětské kluby, sla-
ďování péče o děti a seniory 
s prací, participace a zapojení 
seniorů apod. V operačním 
programu IROP by měla být 
podporována infrastruktura 
pro sociální služby poskyto-
vané podle zákona. Alokace 
IROP ještě není známa. S účas-
tí v pracovní skupině zamě-
řené na sociální otázku jsme 
napřímo oslovili organizace, 
jako je Diakonie ČCE, Svazek 
obcí Horní Labe, Svazek obcí 
Východní Krkonoše, Alzhei-
mer home z.ú., Oblastní chari-
ta Červený Kostelec, zástupce 
MěÚ Vrchlabí, zástupce MěÚ 
Hostinné, z obce Rudník pak 
jmenovitě Lenku Kordovou, 
DiS., a MUDr. Janu Svobodo-
vou. Věříme, že všichni svoji 
nominaci přijmou a pomohou 
nám nastavit akční plán tak, 
aby byl přínosem pro celé úze-
mí místní akční skupiny. 

V příštím roce nás čeká ještě 
vyhlášení poslední výzvy z Pro-
gramu rozvoje venkova, kde se 
nám podařilo navýšit aloka-
ci na tzv. přechodné období 
o 7,5 mil Kč, která bude roz-
dělena na základě rozhodnutí 
členské schůze MAS následují-
cím způsobem (v procentech 
z celkové alokace): investice 
do zemědělských podniků – 
30 %, investice do zpracování 

zemědělských produktů – 
10 %, diverzifikace zeměděl-
ství – 10 %, základní služba 
a obnova vesnic – 50 %. Proto 
prosím popřemýšlejte o svých 
záměrech a využijte této mož-
nosti požádat o podporu svoji 
MAS. V případě zájmu o kon-
zultaci vašeho projektového 
záměru nás neváhejte kontak-
tovat na tel. 774 672 337 či na 
e-mailu fejglova@maskrkono-
se.cz. Oblasti podpory Progra-
mu rozvoje venkova jsou např. 
aktivity spojené s hmotnými 
a nehmotnými investicemi 
v živočišné a rostlinné výrobě, 
pořízení strojů, investice do 
zpracování zemědělských pro-
duktů a jejich uvádění na trh, 
podpora investic na založení 
či rozvoj nezemědělských čin-
ností ve vybraných odvětvích, 
dále se pak podpora zaměřuje 
na veřejná prostranství v ob-
cích a na podporu výstavby 
či rekonstrukce pěších a ly-
žařských stezek, hippostezek 
a tematických stezek, jejich 
značení, směrové a informační 
tabule či interaktivní prvky aj. 
Věříme, že něco vymyslíte!

Na závěr bychom chtěli po-
děkovat obci Rudník za finanč-
ní podporu na naši činnost 
a popřát všem obyvatelům 
Rudníku krásné prožití svátků 
vánočních, hodně zdraví a po-
zitivního myšlení v novém roce. 

Kateřina Fejglová,  
projektová manažerka PRV

Okénko Místní akční skupiny Krkonoše

https://www.maskrkonose.cz/strategie-clld/strategie-clld-2021-2027
https://www.maskrkonose.cz/strategie-clld/strategie-clld-2021-2027
https://www.maskrkonose.cz/strategie-clld/strategie-clld-2021-2027
mailto:fejglova@maskrkonose.cz
mailto:fejglova@maskrkonose.cz
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Milostivé léto až do konce ledna 2022
Co je milostivé léto

Jedinečná akce schválená 
poslanci, která umožňuje zba-
vit se exekucí vůči státu, obci, 
kraji nebo jimi vlastněným 
podnikům. Stačí zaplatit ak-
tuální výši dlužné jistiny1 a ná-
klady exekuce ve výši 908 Kč, 
a stát vám odpustí veškeré 
úroky, úroky a poplatky z pro-
dlení, náklady na vymáhání 
a další náklady, které dluh na-
výšily.

Jak dlouho akce potrvá?

Využít ji můžete pouze v ob-
dobí od 28. října 2021 do 28. 
ledna 2022.

Jaké podmínky musím splňovat?

1. Máte dluh vůči státu, obci či 
jejich většinově vlastněným 
organizacím – např. doprav-
ní podniky, ČEZ, Pražská 
energetika, Pražská plyná-
renská, Mostecká bytová 
atp. Týká se to i České televi-
ze, Českého rozhlasu a zdra-
votních pojišťoven. Seznam 
všech institucí, na které se 
tato akce vztahuje, najdete 
na nedluzimstatu.cz.

2. Dluh je v exekuci – pokud 
dluh ještě není v exekuci 
nebo jste v oddlužení, Mi-
lostivé léto nelze uplatnit.

3. Exekuce je vedena soukro-
mým exekutorem – Milos-
tivé léto se nevztahuje na 
exekuce vedené státem, tzv. 
správní nebo daňové exeku-
ce, které jsou nejčastěji vymá-
hané celní správou, finanční 
správou či okresní správou 
sociálního zabezpečení.

Typické příklady exekucí, na 
které se milostivé léto vztahu-
je, jsou například exekuce na 
zdravotním pojištění, exeku-
ce za nájemné u obecních či 
městských bytů, dále nezapla-
cené poplatky vůči obci, po-
kuty za jízdu načerno v MHD, 
regulační poplatky u lékaře 
nebo dluhy na energiích u spo-
lečností se státní účastí.2

Chci akci využít – co pro to 
musím udělat?

1. Informujte exekutora 
a zjistěte si přesnou částku 
ke splacení.
Požádejte exekutora dopo-

ručeným dopisem o vyčíslení 
aktuální dlužné jistiny.

Uveďte, kam chcete za-
slat odpověď, a nezapomeň-
te doplnit, že se jedná o akci 
Milostivé léto. Pokud znáte 
spisovou značku své exekuce, 
určitě ji do dopisu uveďte.

Stáhněte si vzor dopisu 
z webové stránky nedluzim-

statu.cz/milostive-leto. Odpo-
věď exekutora bude chvíli trvat 
(zpravidla dva týdny, ale počí-
tejte raději s 30 dny), proto mu 
napište co nejdříve.

Exekutora kontaktujte, 
i když jste jistinu už někdy 
hradili. Může se stát, že ve 
skutečnosti jistina uhrazena 
není, protože vaše platby šly 
přednostně na úroky, pokuty 
a náklady. O vašem záměru 
využít tuto akci potřebuje exe-
kutor vědět i v případě, že jis-
tinu už máte uhrazenou.

2. Zaplaťte nesplacenou jisti-
nu a náklady exekuce.
Po obdržení odpovědi je tře-

ba zaslat nebo složit na účet 
exekutora nesplacenou jistinu, 
kterou vám exekutor sdělil, 
a 908 Kč na náklady exekuce.

Nezapomeňte uvést všechny 
náležitosti i správný variabilní 
symbol, který vám upřesní exe-
kutor. Do zprávy pro příjemce 
uveďte své jméno a poznám-
ku, že se jedná o Milostivé léto 
(např. Jan Novák – splátka na 
jistinu – Milostivé léto). Platba 
musí být připsána na účet exe-
kutora v období od 28. října 
2021 do 28. ledna 2022.

3. Ověřte si, že vše proběhlo 
v pořádku.
Exekutor je povinen po 

splacení dlužné jistiny vydat 

rozhodnutí, kterým vás osvo-
bodí od placení zbytku dluhu. 
Nic dalšího tedy dělat nemu-
síte, ale doporučujeme po 
provedení platby kontaktovat 
exekutora pro ověření, že vše 
proběhlo v pořádku.

Nevíte si rady?

Jste-li pracovníci pomáha-
jících profesí, napište nám na 
bara@institut-predluzeni.cz 
nebo petra.lomozova@insti-
tut-predluzeni.cz.

V ostatních případech mů-
žete využít help-linku Člověka 
v tísni – 770 600 800, která 
funguje v pracovní dny od 9 do 
17 hod., nebo jakoukoli nezis-
kovou organizaci zabývající se 
dluhovým poradenstvím (Ru-
bikon centrum, Charita ČR, 
Romodrom a další).

Více informací zjistíte na 
webu: www.nedluzimstatu.cz.

1) Jistinou se rozumí původní dlužná 
částka bez úroků, penále a nákladů 
na vymáhání.

2) Akce se nevztahuje na peněžité 
tresty uložené za úmyslný trestný 
čin, dluhy vzniklé z odpovědnosti za 
škodu způsobenou úmyslně, dluhy 
vzniklé z odpovědnosti za škodu na 
zdraví, dluhy na výživném / na ná-
hradním výživném.

https://nedluzimstatu.cz/wp-content/uploads/2021/10/VZOR-zadosti-milostive-leto.docx
https://nedluzimstatu.cz/wp-content/uploads/2021/10/VZOR-zadosti-milostive-leto.docx
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Mezi Javorníkem a Jan-
skými Lázněmi leží osada 
Hladíkova Výšina, dříve 
Helfendorf nebo Ladighäu-
ser (případně Ladighöhe, 
zkráceně Ladig), která pat-
ří a patřila k Javorníku. Při 
cestě vedoucí odtud ke Zla-
té vyhlídce stála v minulos-
ti skála zvaná Helfenstein, 
méně často Blausteine 
nebo Spitzsteine (Modré, 
resp. Špičaté kameny). Byla 
velká asi jako dům a dnes 
už po ní není ani památky, 
byla použita na stavební 
materiál. Místo, kde stála, 
se prý pozná podle kamen-
né prohlubně zaplněné po 
většinu roku vodou. Tak se 
to alespoň píše v německé 
vlastivědě. Na mapách 
vojenského mapování a na 
mapě stabilního katastru 
z 19. století je toto místo 
označeno jako: Beim blau-
en Stein (U Modrého ka-
mene). Skalní útvar si lze 
představit asi jako dnešní 
Modré kameny (dříve 
nazývané Harfenstein), 
které ční nad Janskými 
Lázněmi.  O Helfensteinu si 
lidé z Javorníku vyprávěli 
následující pověst...

Jednou zpozorovala dě-
večka, která právě šla kolem, 
vstup do skály a nahlédla 
zvědavě dovnitř. V prostorné 
místnosti popíjeli vznešení pá-
nové a krásné dámy. Tu k dě-
večce přišel pohledný myslivec 
a z obrovského sudu vytáhl 
džbán vína. Přátelsky ji pozval 
dál, aby se poveselila s ostatní-
mi. Dívka se ale zalekla a rych-
le utíkala pryč. 

Podobný příběh přináší 
i další pověst: Míli od Trutnova 
v Čechách, v Krkonoších, leží 
Helfenstein – velká skála, na 
níž kdysi stával loupežnický 
zámek. Ten zámek je ale pro-
padlý a nikdo neví, kam zmize-
li lidé, kteří v něm žili. V roce 
1614 žila u Maršova mladá 
děvečka, která nedaleko od-
tud pásla dobytek. Jeden den 
měla s sebou i povícero dětí. 
Řekla jim: „Pojďte, půjdeme se 
podívat ke skále, nenajdeme-
-li ji otevřenou a neuvidíme-li 
velký sud s vínem.“ Děti byly 
zvědavé a šly s ní. Když přišli 
ke skále, byla otevřená a želez-
nými dveřmi, na kterých visel 

zámek s mnoha klíči, prošli 
dovnitř hory. Nejprve se ocit-
li v prostorném předpokoji. 
Pak vstoupili do velkého sálu, 
kde bylo rozličné náčiní, zvláš-
tě velký sud na víno. Záhy se 
objevil ve dveřích do vedlejší 
komnaty pán s červeným pé-
řovým chocholem na klobou-

ku, který držel velkou cínovou 
konvici s vínem. Z komnaty se 
ozývala hudba a veselí a děti 
zahlédly, jak u dvou stolů 
sedí muži a ženy v dobré ná-
ladě. Pán s konvicí je zval do 
komnaty. Děti se ale polekaly. 
Nakonec si dodala odvahy dě-
večka a řekla: „Jsme příliš špi-
naví a neupravení, abychom 
se mohli přidat k tak vybrané 
společnosti.“ Muž k nim tedy 
přistoupil, podal jim konvici 
a vyzval je, aby se napili. Když 
se vzdálil, aby přinesl dal-
ší pití, řeklo nejstarší z dětí: 
„Pojďme odsud pryč. Říká se, 
že ti lidé tady v hoře zahynu-
li.“ Tak vyšli spěšně ven a za 
sebou slyšeli rachot, bouchá-
ní a padání. Když byli venku, 
řekl asi po hodině zase ten 
nejstarší: „Pojďme ještě jednou 
dovnitř a podívejme se, co se 
stalo.“ Ostatní děti nechtěly, 
ale protože ten nejstarší byl 
rozhodnutý jít sám, přece jen 
ho následovaly. Ve skále ale 
nenašly ani vchod, ani železné 
dveře. Když pak dobytek za-
hnaly domů, vyprávěly to vše 
rodičům a ti to nahlásili správ-
ci panství. Skála už ale zůstala 
navždy zavřená, i když se k ní 
lidé chodili často dívat.

A ještě jedna zajímavost 
k Hladíkově výšině.

V roce 1778, v čase války 
o bavorské dědictví, známé 
také jako bramborová válka, se 
na Hladíkově výšině pohybo-
vala vojska. Bylo to totiž stra-
tegicky výhodně místo nejen 
kvůli širokému výhledu do kra-
je, ale také proto, že tudy vedla 
důležitá komunikace od Vrch-
labí přes Černý Důl do Svobody 
nad Úpou. Údajně tu také do-
šlo k vojenskému střetu mezi 
rakouskými a pruskými vojáky. 
Traduje se, že na Helfensteinu 
sedával i císař Josef II., který 

vojenské operace osobně kont-
roloval. A víte, že louce v lesích 
pod Zlatou vyhlídkou se do-
dnes říká Pruská?  

Pověsti přeložila  
a volně převyprávěla 

Olga Hájková 

Cyklus pohádek a příběhů 
Jaké by to byly Vánoce, kdybychom nebyli zavaleni pohádkami 

z televizních obrazovek, ovšem nejsou jen pohádky televizní. Zimní 
čas přímo vybízí k čtení příběhů. A na příběhy není chudá ani naše 
domovina, byť mnohé z nich jsou zapomenuté. 

V  tomto čísle Rudnických novin vás poprvé zavedeme do říše 
víl, vodníků, ohnivých mužíků, bludiček a pokladů, zkrátka pohádek 
a pověstí z naší obce, které shromáždil pro vlastivědu vrchlabského 
okresu ve 20. letech 20. století Franz Josef Jirasek. A v příštích čís-
lech budeme přinášet další. Věřte, že v Bolkově, Sejfech i Javorníku 
bylo v minulosti mnoho míst opředených tajemstvím, na která se 
nebylo radno vydávat. Nebo tu stále jsou, ale my už je nevnímáme?

Tajemný  
Helfenstein

 Poloha Helfensteinu, 
označená jako „Beim blauen 
Stein“, na druhém vojenském 
mapování z 1. poloviny 19. 
století.  
 Josef II. se svými generály 

(z knihy M. Šedivého O švestky 
a brambory, 2018) 



7Rudnické noviny | 4/2021

SALON

V návaznosti na článek 
v Rudnických novinách 
3/2021 na téma meteo-
rologie padl v redakční 
radě návrh na zavedení 
pravidelné rubriky v RN 
na téma počasí a s ním 
souvisejících událostí. 

Vzhledem ke čtvrtletní frek-
venci výtisku RN se nabízí pro-
stor ke kvartálnímu zhodnoce-
ní uplynulého ročního období, 
prezentaci naměřených meteo-
rologických dat a připomenutí 
významných meteoudálostí 
a jevů. V rubrice se pak také 
mohou objevit výklady vybra-
ných meteorologických pojmů, 
z nichž se nenásilnou formou 
můžeme dozvědět, jakým způ-
sobem fungují jednotlivé mete-
orologické útvary, a pochopit 
tak souvislosti s aktuálním prů-
během a předpovědí počasí.

Počasí letošních podzim-
ních měsíců mělo svůj ty-
pický průběh, jak prezentují 
profesionální meteorologické 
instituce, jako je Český hydro-
meteorologický ústav. Ten ve 
svých statistikách uvádí měsíc 
září jako teplotně nadprůměr-
ný a měsíce říjen a listopad 
teplotně normální. Naměře-
ná data z meteostanice, která 
pracuje na území Rudníku od 
května roku 2020, pak tato 
data částečně potvrzují. 

Nejzajímavějším měsícem 
z pohledu hodnot naměře-
ných stanicí v Rudníku byl 
měsíc září. Tlakové výše na-
cházející se nad Evropou při-
nášely postupně během celého 
měsíce do ČR teplý charakter 
počasí neboli babí léto. Prů-
měrná teplota za celý měsíc 
dosáhla 13,7 °C. Nejvyšší tep-
lota byla dosažena dne 10. 9. 
a její hodnota byla 26,6 °C. 
Dní, kdy teplota překročila 
20 °C, bylo celkem devatenáct. 
K teplému počasí pak přispí-
valo i nezvyklé sucho, když na 
území Rudníku spadlo za celý 

měsíc pouze 19,51 mm srážek. 
Pro porovnání: v roce 2020 to 
bylo 56,22 mm.

V říjnu se Českou republikou 
prohnal silný vítr. Dne 21. 10. 
silné západní proudění způ-
sobilo značné škody a masivní 
výpadky dodávek elektrické 
energie do domácností i prů-
myslových objektů. V někte-
rých částech obce byla dodáv-
ka elektřiny obnovena po více 
než čtyřiadvaceti hodinách. 
Rychlost větru dosahovala až 
16 m/s (60 km/h) a na Sněžce 
bylo naměřeno 151 km/h.

Listopad byl teplotně i sráž-
kově průměrný. Konec měsí-
ce pak přinesl první sněhové 
přeháňky. Klesající teploty 
a postupné přibývání sněhové 
pokrývky tak dávají naději, že 
bychom po delší době mohli 
prožít Vánoce na sněhu. Nech-
me se tedy překvapit a užijme 
si nadcházející svátky.

V článku jsem zmínil pojem 
„tlaková výše“. V meteorologii 
se jedná o jeden ze základních 
útvarů, kdy se nad poměrně 
rozsáhlým územím nachází 
oblast vysokého tlaku vzduchu. 
V synoptických mapách jsou 
zaznamenány izobarou (čárou 
spojující body se stejným tla-
kem vzduchu). Zjednodušeně: 
pro tlakovou výši jsou typické 
sestupné pohyby vzduchu ve 
volné atmosféře a tyto sestup-
né proudy způsobují v tlako-
vých výších jasné počasí se 
slabým větrem. V létě je po-
časí v tlakových výších teplé, 
slunečné a suché. V zimě ale 
chladné, mrazivé a beze srážek, 
případně s inverzní oblačností 
v nižších výškách. Pro základní 
předpověď počasí pak mnohdy 
stačí znát rozložení tlakových 
polí nad územím. Pokud tedy 
v letních předpovědích uslyší-
me pojem „tlaková výše“, mů-
žeme si být jisti, že přichází 
klidné, pozitivní a teplé počasí 
beze srážek.

Vladimír Holič

Počasí na podzim

Porovnání dat z meteostanice Rudník – rok 2020/2021

průměrná 
teplota září říjen listopad

rok 2020 13 °C 8,9 °C 3,3 °C

rok 2021 13,6 °C 6,9 °C 3,3 °C

dešťově srážky září říjen listopad

rok 2020 56,22 mm 61,77 mm 44,90 mm

rok 2021 19,51 mm 69,90 mm 46,27 mm

CO SE UDÁLO?

Poslední tři měsíce jsme měli 
pěkně napilno. Chystali jsme se 
na zimu, navozili obilí (oves) 
a seno do krmelců, doplnili sůl, 
která je pro zvěř důležitá, jak 
jsme psali v předchozím vy-
dání Rudnických novin, dojeli 
jsme pro zásoby řepy, kukuři-
ce, zkontrolovali stav krmelců, 
dodělali různé opravy např. od 
slanisek až po postavení nové-
ho krmelce v naší honitbě. 

Připravovali jsme se ale také 
na každoroční plánovaný hon, 
který jsme realizovali 13. 11. 
2021 a během kterého byla 
ulovena jedna liška obecná 
(Vulpes vulpes) a jedna kuna 
lesní (Martes martes), což je 
zvěř  myslivosti škodící, záko-
nem povolená. 

Díky skvělým kamarádům, 
kteří chodí s námi na hon, 
jsme po lese posbírali i spous-
tu odpadků, které tam lidé vy-
hazují. 

Neoddělitelnou součástí 
výkonu práva myslivosti je 
hospodaření se zvěří a ná-
sledně i lov. Smyslem lovu je 
zabezpečit rovnováhu v příro-
dě a regulovat vyšší početnost 
škodících druhů. Povinností 
myslivců je dosáhnout vyrov-
naných stavů zvěře v přírodě, 
ale hlavně ctít tradice našich 
předků, dodržovat je, rozvíjet 
je a předávat dál.

Za největší škody u zvěře lze 
považovat srnčí okus mladých 
stromků v lesních porostech 
a škody způsobené při jarním 
vytloukání parůžků. Černá 
zvěř (prase divoké) působí nej-
větší škody v jarních a letních 

měsících na zemědělských 
plodinách. Zvěř zaječí způ-
sobuje škody v zimě okusem 
převážně ovocných dřevin. 
Zvěř dravá (liška obecná) loví 
všechny ostatní druhy savců až 
do velikosti srnčat. Kuna lesní 
například vybírá vejce z hnízd, 
ale nepohrdne ani veverkami 
nebo domácí drůbeží. 

Lov je poslední fází celoroč-
ního mysliveckého hospodaře-
ní, je vlastně sklizní po řádně 
odvedené práci a péči o zvěř 
i životní prostředí zvěře. Je 
tedy pouze součástí myslivos-
ti, která je významnou ekono-
mickou, hospodářskou, selek-
tivní a ochranářskou činností.

Vše ohledně lovu je zakot-
veno v zákoně, kterým se řídí-
me a ctíme ho. Nejsme žádná 
firma, ani myslivost neděláme 
pro peníze. Nikdo nám za to 
neplatí. Děláme ji dobrovolně, 
s láskou a nejlepším přesvědče-
ním, po práci a dalších povin-
nostech, které doma máme.  

PROSBA K VEŘEJNOSTI

Blíží se nám období svátků 
a spousta lidí chce na Vánoce 
udělat radost i zvířátkům v lese. 
Bohužel však ne vždy účel světí 
prostředky. Proto bychom vás 
rádi poprosili, pokud půjdete 
do lesa, na louku, ke krmelcům 
udělat zvířátkům radost, do-
neste jim jablka, mrkev, kašta-
ny, hrách, kukuřici, žaludy, kte-
ré máte doma někde schované. 
Nic jiného zvěři nenoste. 

Suché pečivo nebo cukroví, 
které obsahuje spoustu lep-
ku a cukru, nedělá srnčí zvěři 
vůbec dobře, můžete jí ublí-
žit. To doneste někomu, kdo 
má například slepičky, ty si na 
tom rády pochutnají. 

Za MS Janovice-Rudník
Karolína Suchánková

Myslivecký spolek  
Janovice-Rudník

https://cs.wikipedia.org/wiki/Inverze_teploty_vzduchu
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Poslední říjnový den se ko-
nala již tradiční obecní akce 
Halloweenská stezka odvahy 
na Hadí vyhlídce. Celkem 230 
zapálených dýní, více než 400 
dětí, k tomu odhadem 600 do-
spělých a strašidelné postavy. 
To byl již 5. ročník této velmi 

oblíbené a veřejností kladně 
hodnocené akce. Všech 230 
dýní bylo pak rozsvěceno po 
celý týden, a Hadí stezka se tak 
stala cílem nejen Rudničáků, 
ale i návštěvníků z okolních 
obcí a měst.  

Jiří Jirásek

Halloweenská stezka odvahy

Plánování a příprava největší 
rudnické kulturní akce trvají vel-
mi dlouho a v této nejisté době je 
to o to náročnější. Proto jsme byli 
rádi, že se letošní slavnosti mohly 
konat bez výraznějších omezení. 
I počasí nám tentokrát přálo.

Úderem 14. hodiny zahájil 
Svatováclavské slavnosti svým 
proslovem starosta obce Aleš 
Maloch. Letos se o zábavu po-
staraly kapely méně zvučných 
jmen, ale myslíme, že si každý 
přišel na své a spokojenost byla 
veliká. Skupiny Ponožky pana 
Semtamťuka, Brouci band, Mag-
num Jazz Bigband a Volant nám 
zpříjemnily celé odpoledne i ve-
čer. Zábavu pro naše nejmenší 
obstaral kouzelník Hopsík se 
svým králíkem, nechyběl skákací 
hrad ani jiné atrakce. V prodej-
ních stáncích to vonělo sladkými 
dobrotami, kávou a květinami. 
Zakoupit jsme si mohli výrobky 
dřevěné, keramické nebo šperky. 
Hasiči z Arnultovic i Javorníku 
a Hospůdka U Petry s myslivci 
měli jako vždy připravené výbor-
né občerstvení.

Poděkování patří všem orga-
nizátorům, pomocníkům, stán-
kařům i kapelám, hasičům za 
pomoc s parkováním a hlavně li-
dem, kteří přišli a bavili se spolu 
s námi.

Kulturní komise

Svatováclavské slavnosti
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„Haló, čerte, tady máme zlo-
bivé děti, pojď si pro ně!“ zně-
ly v myšlenkách rodičů tiché 
prosby. „B-l-l-l-l b-l-l-l, už jdu!“ 
ozývalo se v dáli a rodičům 
se klubal úsměv při pohledu 
na zaleknuté děti, měnící se 
z každodenních malých uzur-
pátorů na hodné a opět sháně-
jící se po rodičovské ručce či 
náruči. Nebyl to jen čert sám, 
přišel s ním i anděl a Mikuláš 
s knihou hříchů. Ta je plná zá-
znamů o chování nás živáčků 
po celý rok. Čert se již těšil na 

své žně, že budou mít v pekle 
nové pracovníčky odpykávající 
si svoje hříchy. Mikuláš však 
znal i dobré vlastnosti našich 
dětiček a při psích očích a hez-
ké básničce je s andělem před 
peklem uchránil. Tedy, čer-
ti, musíte si sami svou práci 
v pekle obstarat a příští rok to 
zkusit zas. 

S přáním příjemných svátků 
plných pohody, hodných děti-
ček a radostných úsměvů i po 
celý rok vás zdraví 

celá tlupa Divilidí 

Mikulášská nadílka

Už od osmé hodiny ranní 
se scházeli pochodníci na tra-
diční, letos už 15. ročník Rud-
nického vejšlapu u Domu s pe-
čovatelskou službou, kde byl 
start. Pořadatelé z TJ-Ski Rud-
ník připravili trasy pro pěší na 
7, 14 a 24 km. Cyklisté vyráželi 
na 24 a 44 km.

Cesta vedla po místních ces-
tách a asfaltkách nad osadu 
Janovice, okolo Janovického 
kříže nad Bolkov. Tady začíná 
větší stoupání po polních ces-
tách až k prvnímu lesu. Děti 
cestou sbírají kaštany a také 
části papírových ústřižků, 
které jsou pro ně připraveny 
v krabičkách a ze kterých si 
budou sestavovat obrázek.

Nejen děti, ale i psí kamará-
dy tady potkáváme, na nejkrat-
ší trasu mohou vyjet i rodiny 
s kočárky a těmi nejmenšími.

V lese koukáme, jestli přeci 
jen nerostou... ale kromě pra-
šivek žádné houby nenachá-
zíme. Nevadí, stejně máme co 
dělat, abychom zdolali posled-
ní lesní pěšinu, která strmě 
stoupá k Hoffmanově boudě. 
Tady je možnost odpočinku 
a občerstvení. Ti zdatnější po-
kračují až na Černou horu. 

A konečně také vylezlo slu-

níčko mezi mraky, aby nás 
potěšilo svými paprsky. Zdra-
víme se s kamarády cyklisty, 
humor jim nechybí ani po zdo-
lání všech kopců. Pokračují le-
sem směrem na Svobodu nad 
Úpou a my obracíme ke kříži, 
kde začíná obec Rudník. Teď 
už je nám veselo, protože pě-
šinka běží okolo chatiček stále 
z kopce. Všude už je vidět při-
cházející podzim, listí na stro-
mech žloutne a červené šípky 
vystrkují hlavičky. 

V údolí osady Bolkov je 
spousta krásných chalup 
s truhlíky plnými kytiček a zá-
honky, které ještě nespálil 
mráz. Zřícenina evangelického 
kostela nám připomíná, že už 
se blížíme k Hospůdce U Petry, 
kde je cíl naší cesty. A to nej-
lepší na konec, tradiční občer-
stvení s chlebem a sádlem se 
škvarky, navrch cibule a kyselá 
okurka! Pro děti zase palačin-
ky s marmeládou nebo nu- 
tellou. Všichni dostali diplom za 
zdolání pochodu, děti si kreslí 
a lepí obrázky, které cestou na-
sbíraly, potkávají se tu sousedé 
a kamarádi a vůbec – přijďte 
pobejt, a uvidíte! Bylo nás 110!

Anděla Veselá

Rudnickej vejšlap

V loňském roce se nám 
nepodařilo uskutečnit žád-
né akce z důvodu nepříznivé 
covidové situace. Letos nám 
to alespoň trochu vyšlo. 
V září jsme byli na výletě, 
navštívili jsme světoznámý 
betlém v Třebechovicích 
a prohlédli si zámek v Často-
lovicích. Výlet jsme zakončili 

dobrým obědem v nedaleké 
restauraci Beseda. 

V říjnu se nám podařilo 
uskutečnit již tradiční zá-
jezd na podzimní nákup 
do polské Kudowy-Zdróje. 
Podle ohlasu zúčastněných 
se výlet vydařil. V té době 
jsme také plánovali výroční 
schůzi počátkem prosince, 

bohužel v současné situaci 
se schůze neuskutečnila. 
Věříme, že se budeme moci 
sejít na jaře 2022.

Přejeme všem členům 
i našim příznivcům klidné 
vánoční svátky a do nového 
roku hlavně hodně zdraví.

Výbor Klubu důchodců

Klub důchodců Avon Automotive
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Svépomocí se nám podařilo 
dokončit další úsek stezky, který 
jste mohli vyzkoušet již během 
Rudnického vejšlapu. Velký dík 
patří majitelům pozemků, kteří 
nám dovolili přístup. Od Javoru 
směrem k Lathovu kříži jsme 
posekali trávu, uklidili odpadky, 
suché větve, prořezali křoví… 
no zkrátka udělali jsme vše pro 
to, aby se původní cesta dala po-
užívat. 

Za peněžní prostředky 
z grantu spolek pořídil lavičku, 
která bude umístěna na jaře. 
V plánu je místo s výhledem 
na Janovice i na Černou horu. 
Další peněžní prostředky jsme 
použili na pořízení nástěnky 
(informační tabule), která je 
určena na naučnou část stezky.

Obec zajistila prořezání lípy 
u Lathova kříže. Bohužel bylo 
zjištěno, že je ve špatném sta-
vu, a odborný zásah byl a bude 
nutný ve větší míře. 

Máme zazimováno posezení 
u Lathova kříže, vrátil se nám 
Ježíškem u Lípy a nyní již může-
me vymýšlet plány na příští rok. 

Touto cestou děkujeme 
všem aktivním členům spolku 
za práci vloženou do tohoto 
projektu! Bez vás by to nešlo.

Lenka a Tereza
Spolek Janovice 

Janovická stezka

Drakiáda

KRONIKA
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Vybrali jsme pro vás ně-
kolik receptů na vánoční 
jídla z legendární Krko-
nošské kuchařky Jiřího 
Marholda (Kruh, Hradec 
Králové, 1991). Věříme, 
že pro vás budou nejen 
inspirací ke zpestření 
vánoční tabule, ale třeba 
i výzvou vyzkoušet něco 
nového.   Kuchařka neob-
sahuje vyobrazení jídel, 
a proto budeme rádi, když 
se s námi o své „výtvory“ 
obrazově podělíte. 

Fotografie jídel i vaše dojmy 
z jejich přípravy a výsledné 
chuti můžete zaslat na e-mail 
stuchlik@rudnik.cz nebo je 
poslat přes sociální sítě Insta-
gram, Twitter a Facebook.  

ŠTĚDROVEČERNÍ 
TROUBOVÁLKY

1 kg vařených brambor, 30 
g droždí, 300 g hrubé mouky, 
mléko, špetka soli, 1 vejce, 
cukr, mák, máslo.

Brambory den předem uva-
řené ustrouháme, zasypeme 
moukou, osolíme, zalijeme 
mlékem s vykynutými kvas-
nicemi a vejcem. Zaděláme 
husté těsto, které necháme asi 
hodinu kynout. Pak z něho vy-
válíme vdolky, které necháme 
na pomazaném plechu vyky-
nout asi 15 minut. Upečeme je 

a ještě teplé máčíme v horkém 
mléce. Nakonec je posypeme 
mletým mákem smíchaným 
s práškovým cukrem a polévá-
me rozpuštěným máslem.

KŘEHTÍKY

Z trošky mléka, 50 g kvasnic 
a lžičky cukru uděláme kvásek, 
který necháme vykynout. Pro-
sejeme 1 kg polohrubé mouky, 
přidáme 400 g rozpuštěného 
másla, 250 g cukru, špetku 
tlučeného anýzu, trochu soli, 6 
žloutků, 2 celá vejce. Smetanou 
zaděláme na vále těsto tuhé asi 
jako na štědrovnice a nakonec 
do něho zaválíme asi 100 g ro-
zinek. Když těsto vykyne, dě-
láme z něho malé mazanečky, 
které zvolna dorůžova pečeme. 
Po upečení je potřeme rozpuš-
těným máslem a posypeme 
práškovým cukrem.

BUDÁČKY

Utřeme asi 100 g másla se 
3 žloutky a 70 g cukru. Přidá-
me půl kg polohrubé mouky, 
30 g vzešlých kvasnic a tolik 
mléka, aby se dalo vypracovat 
tuhé těsto. Když nám vykyne, 
děláme z něho jako švestku 
velké buchtičky, které plníme 
makovou vomastou. Na vy-
maštěný pekáček je klademe 
těsně vedle sebe, ale neproma-
záváme tukem jako u buchet. 

Když jsou dorůžova upečené, 
vyklopíme je z pekáče. Teprve 
na Štědrý den budáčky „láme-
me“, v páře ohříváme, sypeme 
strouhaným perníkem a mas-
tíme rozpuštěným máslem.

VÁNOČNÍ KOULE

Půl litru mléka, 3 vejce, 80 g 
moučkového cukru, hořká čo-
koláda, balíček vanilky, škro-
bová moučka, rum.

K bílkům přidáme lžíci stu-
dené vody a ušleháme tuhý 
sníh. Naběračkou tvoříme vel-
ké koule z vyšlehaného sněhu, 
které házíme do vařícího se 
mléka a asi 3 minuty při stá-
lém obracení vaříme. Pak je 
opatrně vybíráme cedníkem 
a klademe na talíř. 

Uděláme si krém: Žlout-
ky dobře ušleháme, přidáme 
moučkový i vanilkový cukr, lžíci 
škrobové moučky a promíchá-
me. Vaříme ve vodní lázni do 
zhoustnutí. Když je hotovo, 
přidáme rum, nalijeme na mísu 
a koule narovnáme navrch. Na-
konec postrouháme čokoládou.

SEJRÁKY

250 g másla utřeme do 
pěny. Přidáme 3 žloutky, 2 lží-
ce práškového cukru, kvásek 
z 20 g kvasnic, 400 g polohru-
bé mouky, špetku soli a tolik 
smetany, aby vzniklo těsto 

jako na buchty. Když vykyne, 
děláme z něho koláčky, které 
uprostřed plníme tvarohovou 
vomastou. Dříve se na pra-
vé sejráky používal „hořčák“, 
kozí sýr. Půl kg sýra se utřelo 
se 3 žloutky, lžící cukru a špet-
kou muškátového květu.

ZÁZVORKY

Asi 150 g moučkového cuk-
ru, 150 g polohrubé mouky, 1 
vejce, 1 lžíce zázvoru, máslo 
nebo ztužený tuk na vymazání 
plechu.

Vejce s cukrem našleháme 
do pěny. Potom přimícháme 
mouku s mletým zázvorem. 
Vypracujeme těsto, ze kterého 
vyválíme tenkou placku, a vy-
krajujeme formičkami různé 
tvary. Opatrně je narovnáme 
na vymazaný plech a necháme 
v chladu do druhého dne. Po-
tom zvolna upečeme.

Recepty byly vybrány 
z knihy Jiřího Marholda 

Krkonošská kuchařka  
(Kruh, Hradec Králové, 1991). 

Krkonošské Vánoce

NOVÝ ROK

Zvyky a  pověry vážící se 
k 1. lednu nového roku byly v čes-
ky i  německy mluvících rodinách 
obdobné. Třikrát mocné kýchnutí 
ráno značilo hodně dárků. Setkání 
se starým člověkem (především 
starou ženou) bylo znamením ne-
úspěchu v podnikání. Oproti tomu 
ten, kdo se na Nový rok setkal 
s mladou dívkou, mohl po zbytek 
roku očekávat štěstí v  každém 
ohledu. Přeběhl-li vám kohout 
přes cestu, mohli jste očekávat 
brzkou svatbu. Pokud o novoroč-
ní noci štěkal pes, někdo v rodině 
měl zemřít; stejně tak když ráno 
na Nový rok v chlévě bučely krá-
vy. Vylétání včel poukazuje na 
požár, zatímco výrazné novoroční 
červánky značí válku. Výjimečně 
se tradovalo, že když 1. ledna 
(a o prvním svátku vánočním) nejí 
hospodář žádné maso, ochrání 
tím svůj dobytek před nemocemi 
a  postižením. Co se ale obecně 

týče jídelníčku, bylo doporučeno 
jíst k obědu maso a jáhly, což vám 
zaručilo celoroční bohatství. Hlav-
ním jídlem o silvestru byly uzen-
ky, častý novoroční dárek řezní-
ka svým zákazníkům. Novoroční 
oběd se skládal z vepřového masa 
a jáhel, aby byly v domácnosti po 
celý rok peníze. Na Krausových 
boudách se jedl na plotně ope-
čený, na slabé krajíčky nakrájený 
chléb pomazaný máslem, a  to 
proto, aby člověka neodnesl vlk.

TŘI KRÁLOVÉ 

6. ledna svátkem Tří králů (bib-
ličtí Kašpar, Melichar a  Baltazar) 
končil čas Vánoc. S  ním souvisí 
i  tradice tříkrálové obchůzky, při 
níž se k žehnání příbytků používa-
la svěcená voda a také křída. Vyk-
ropovaly se světnice a označovaly 
se veřeje domů, aby dům zůstal 
ochráněn před vlivem zlých duchů 
a  sil. Věřilo se, že dobytek bude 
ochráněn před nemocemi, pokud 

se mu podá kousek slaného chle-
ba s tříkrálovou vodou. Především 
děti, ale i  dospělí se převlékali 
za tři krále, zpívali různé písně, 
po kterých většinou následoval 
drobný peněžitý dar. Na dveře se 
svěcenou křídou psala tříkrálová 
písmena K + M + B, v německých 
vesnicích a chalupách C + M + B. 
Byla-li napsána na dveřích ve mlý-
ně, jejich žertovný smysl, který 
měl poškádlit mlynáře, se vyklá-
dal: „Každý Mlynář Blázen, Který 
Málo Bere.“ Pověra týkající se stra-
vy říkala, že kousek vánoční štóly 
schovaný od Štědrého dne, jenž 
bude sněden na Tři krále, ochra-
ňuje před žaludečními problémy. 
Nechyběl ani tajemný výklad: kdo 
si tento den lehne obráceně do 
postele, tomu se bude zdát o tom, 
kde je zakopán poklad. Tříkrálová 
obchůzka je jedním z mála zvyků, 
který má navzdory komunistické 
propagandě a  modernizaci ven-
kova v  určitých částech Krkonoš 
nepřetržitou tradici, např. v  Hor-

ních Štěpanicích. V současnosti se 
s tímto zvykem setkáme prakticky 
v celém regionu.

HROMNICE

Na Hromnice (2. února) se 
světily voskové svíčky, které se 
posléze zapalovaly u  umírajícího 
nebo při silné bouřce. Stejně tak 
chránily před zasažením bleskem 
svěcené jehnědy spálené nad 
svíčkou posvěcenou na Hrom-
nice. Kdo tento den překročil 
všechny prahy u dveří, aniž by se 
jich nohou dotkl, je chráněn před 
zasažením bleskem. V německém 
prostředí probíhal na Hromnice 
obřad očišťování Panny Marie.

Lidové zvyky z brožury Lidové 
zvyky Krkonoš. Vydala Správa 

Krkonošského národního parku 
v roce 2015. Text: © Libor Dušek

Zdroj: https://www.krnap.cz/
data/Files/downloads/cz-lidove-

-zvyky-w_143757326924.282.pdf

mailto:stuchlik@rudnik.cz
https://www.krnap.cz/data/Files/downloads/cz-lidove-zvyky-w_143757326924.282.pdf
https://www.krnap.cz/data/Files/downloads/cz-lidove-zvyky-w_143757326924.282.pdf
https://www.krnap.cz/data/Files/downloads/cz-lidove-zvyky-w_143757326924.282.pdf
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Přišel opět čas, kdy vždy 
na konci roku provádíme 
souhrn všeho dění za celý 
rok a bilancujeme, co se 
vše povedlo či nepovedlo 
a co jsme stihli a co musí-
me posunout na další rok.

Určitě v první řadě musím 
zmínit zakoupení nových kla-
din a bariér pro mladé hasiče, 
ovšem zatím se nám z časo-
vých důvodů nepovedla úprava 
běžecké dráhy s překážkami 
pro hasičské děti, které tuto 
disciplínu běhají v kategorii 
jednotlivci. V tuto dobu již 
máme zakoupeny podpůrné 
materiály pro jarní osazení 
do prostoru, aby nedocházelo 
k nebezpečným pohybům při 
trénincích.

Díky přihlášení se do vypsa-
ných dotací se pořídily také 
materiální věci pro mladé ha-
siče, které postupně nahrazují 
dosluhující nářadí, a tím zlep-
šují výkonnost týmů i jednot-
livců. Z dotačního titulu KHK 
pro podporu hasičského sboru 
a dětí jsme v minulém roce po-
řídili velký vlek za auto, který 
využíváme pro veškeré nářadí 
na soutěže dětí a dospělých. 
K tomuto vleku jsme letos 
nechali vyrobit ocelovou kon-
strukci s plachtou a potiskem.

Z důvodů státních omeze-
ní a dodržování pravidel jsme 
neuskutečnili plánovanou sou-
těž Arnultovický pohár. Avšak 
o měsíc později byla pravidla 
mírnější a mohli jsme uspo-
řádat noční soutěž Memoriál 
Bohumila Martínka, která se 
velice dobře ujala jak v návštěv-
nosti diváků, tak i soutěžících 
z okolních obcí. Tímto mě na-
padá poděkovat všem obyva-
telům obce, kteří bydlí v okolí 

konání hasičské soutěže, za to-
lerantnost ohledně hluku z dů-
vodů provozu požárních strojů.

Další velkou událostí a vý-
zvou pro náš sbor bylo pořá-
dání okresního branného dne 
pro družstva dětí a dorostu 
jednotlivců. Nejenže jsme 
tuto soutěž pořádali, ale také 
jsme museli pečlivě vybrat trať 
a upravit ji tak, aby se nikomu 
nic nestalo, aby někdo z dětí 
nespadl do strže a aby z tohoto 
závodu měli všichni pocit, že 
se sem budou chtít v příštích 
letech vrátit. Z ohlasu rozhod-
čích a rady mládeže již víme, 
že jsme uspěli v organizaci 
dvoudenního zápolení, když 
v prvním dni vyběhlo na trať 
196 dětí a druhý den 68 doros-
tenců. Jen pro představu o roz-
sahu soutěže zmíním účast 32 
rozhodčích z trutnovského 
okresu, kteří dohlíželi na pra-
vidla soutěže a na provádění 

disciplín. K této soutěži děkuji 
všem našim členům, členkám 
a maminkám dětí za dvouden-
ní maraton v přípravách tratě, 
občerstvení, technické podpo-
ry a zajištění chodu celé sou-
těže. Také děkuji obci Rudník, 
která na pořádání takovéto 
soutěže přispěla technickou 
a materiální pomocí.

Do konce roku 2021 již zbývá 
pár dní, a proto chci poděkovat 
všem, kteří náš sbor SDH Ar-
nultovice podporují, pomáhají 
nám. Tímto také přeji všem 
mnoho hezkého a šťastného 
do nového roku 2022.

Michal Hronek 
starosta SDH Arnultovice

Hasičské bilancování

HASIČI https://sdharnultovice.estranky.cz
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Pomalu a nezadržitelně 
se blíží konec roku 2021, 
bylo by dobré se ohlédnout 
a zhodnotit, jaký tento rok 
byl z našeho pohledu. 

Bohužel jak každý ví, musela 
se dodržovat covidová pravi-
dla, která se stejnou měrou tý-
kala i naší výjezdové jednotky. 
Nošení ochrany dýchacích cest 
je o to horší při výjezdech a na-
máhavějších činnostech, při 
jakémkoli zásahu. Dodržovala 
se daná pravidla, která jsme pl-
nili v plném rozsahu, jak byla 
stanovená. Ale činnost a akce-
schopnost jednotky se v žád-
ném případě nezastavila ani 
neomezila v případě výjezdu 
či technických pomocí. Na za-
čátku roku 2021 byl každý rád, 
když se s jarem a začátkem léta 
nařízení pomalu uvolňovala.

Ale vše popořadě, rok 2021, 
technické pomoci a zásahy. Byl 
to rok extrémních větrů, bou-
řek, a dokonce tornáda, které 
nás naštěstí nevzalo plnou si-
lou, ale stačilo na několik škod, 
které jsme odstraňovali. K oka-
mžiku psaní tohoto článku jed-
notka vyjela na čtyřicet zásahů. 
Když si toto číslo rozepíšeme, 
požárů, na které jsme byli po-
voláni operačním střediskem, 
bylo šest, z toho nejdelší požár 
zemědělské usedlosti v Lánově, 
dále při technické pomoci (likvi-
dace obtížného hmyzu, odstra-
ňování překážek z komunikace, 
čištění vozovky, pomoc obci 
a další) se jednalo o dvacet šest 
výjezdů. Další kousek z tohoto 
čísla patří ostatní mimořádné 

události (epidemie) a ostatní 
pomoci (ZOČ). Touto činností 
jsme pomohli čtyřikrát. A po-
slední v řadě, a také patří do cel-
kového počtu, jsou plané popla-
chy, které byly na počtu čtyři, na 
které jsme také vyjeli na výzvu 
operačního střediska. 

Další činnost, která nemysli-
telně patří do našich aktivit, je 
příprava a udržování techniky 
v provozním stavu, kontrola 
a prověřování výzbroje a ka-
ždý člen svou výstroj, kterou 
je povinen mít na každém vý-
jezdu v pořádku pro ochranu 
svého zdraví. Tímto chci podě-
kovat všem členům výjezdové 
jednotky za věnování času na 
úkor svých rodin a dále podě-
kování patří zřizovateli obci 
Rudník za zrealizování výmě-
ny vrat za vrata sekční a za-
koupení dalšího výjezdového 
vozidla, a to čtyřkolky, která 
zajistí průjezdnost v obtížném 
terénu, kam se naše technika 
nedostane. Ale byla i příjemná 
činnost, a to návštěva dětského 
letního tábora, kde jsme strá-
vili příjemný den s ukázkou 

výstroje a výzbroje a techniky, 
kterou disponuje naše výjezdo-
vá jednotka. Děkujeme za po-
zvání. Toto byla jen malá část 
z činnosti výjezdové jednotky 
JPOIII Rudník-Arnultovice.

Závěrem bych chtěl napsat, 
co se chystá na příští rok 2022, 
a to sběr železného šrotu, který 
už rozjíždíme. Kdo by tedy měl 
železný šrot a rád by měl okolo 
svého obydlí uklizeno, je mož-
né tento železný šrot přivézt 
za hasičárnu. Po dohodě na te-
lefonu 723 334 130 v čase, kdy 
bude přivezen, popřípadě i na 

jiných možnostech. Bude shro-
mažďován a v průběhu měsíce 
dubna se provede odvoz.

Chtěl bych poděkovat všem, 
co nám fandí, podporují, po-
máhají uskutečňovat plány na 
vybavenost jednotky, těm, co 
jsou členy jak SDH, tak JSDHO 
Rudník-Arnultovice, a prostě 
všem občanům, kteří si přečtou 
tyto řádky. Šťastné a veselé Vá-
noce, mnoho úspěchů v novém 
roce 2022!

Petr Birtus,
velitel JSDHO  

Rudník-Arnultovice

HASIČI JPOIII RUDNÍK-ARNULTOVICE

Jaký byl rok 2021 z pohledu výjezdové jednotky

HASIČI

Vánoce se blíží a přípravy 
na rozsvícení vánočního stro-
mečku jsou v plném proudu. 
Znovu přicházejí komplika-
ce a nebudeme se moct sejít 
u stromku tak, jak jsme si to 
představovali. Stejně jako před 
rokem jsme strom rozsvítili 
alespoň symbolicky.

Jsme rádi, že jsme se s vámi 
mohli sejít alespoň v Rudníku 
na Svatováclavských slavnos-
tech, které se vydařily a všich-
ni si je určitě užili.

Všem bych rád jménem na-
šeho sboru popřál hezké pro-
žití vánočních svátků – hlavně 
ve zdraví.

Michal Linhart 

SDH Javorník
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S koncem listopadu nastal 
opět čas důležitého rozhodo-
vání žáků 9. třídy ohledně je-
jich budoucího povolání. Do 
30. 11. se totiž mohly podávat 
přihlášky na sportovní a umě-
lecké školy, kde se konají ta-
lentové zkoušky. Další termín 
podání přihlášek na většinu 
středních škol je 1. 3. 2022. 
K tomuto datu je nasměrová-
na i výuka v předmětu volba 
povolání, kterou mají žáci 9. 
třídy povinnou. Dále pro lepší 
orientaci v přijímacím říze-

ní proběhla 9. 11. informační 
schůzka s rodiči našich devá-
ťáků, jejíž součástí byla i burza 
středních škol, která se konala 
ve vestibulu naší školy. Pozvá-
ní přijali náboroví pracovníci 
10 středních škol našeho okolí. 
Možnost informovat se o ško-
lách využili nejen žáci a jejich 
rodiče z deváté třídy, ale také 
žáci z celé osmé třídy, kteří si 
již s předstihem udělali pově-
domí o tom, co je čeká v tomto 
období za rok.

Vladimír Tremer

Přijímací řízení na SŠ

Dne 24. 11. se v naší rud-
nické škole konala akce pro 
8. třídu. Paní učitelka Šinde-
lářová, naše třídní, pro nás 
uspořádala přespání ve škole 
a rozhodla se to spolu s dal-
šími kolegyněmi zpestřit zá-
bavnou únikovou hrou. Zprvu 
jsme se přesunuli k ohništi na 
školní zahradě, abychom se 
rozloučili s naším zesnulým 
kamarádem Filipem, kterému 

jsme nahoru do nebíčka posla-
li mnoho dopisů plných slov 
a vzkazů, co jsme měli na srd-
ci. Tato společně strávená chví-
le nám všem velmi pomohla.  
Poté následovala večeře – paní 
učitelka objednala pizzu. Po 
večeři přišla na řadu úplně nej-
napínavější část večera, a to již 
zmíněná úniková hra. Probíha-
lo to tak, že nás paní učitelky 
zamkly v přírodovědné učeb-

ně. My utvořili 5 týmů, každý 
tým měl jinou barvu. Všechny 
týmy měly své desky s úkoly. 
Po třídě byly rozmístěné QR 
kódy. Po každém správně vyře-
šeném úkolu jsme zjistili kód 
a heslo, číselné údaje jsme vždy 
zakreslili do velkého QR kódu 
a poté se nám zobrazila věta, 
která prozradila, kde je klíč. Po 
celou dobu jsme měli možnost 
přes notebooky požádat paní 
učitelky o radu. Bylo to oprav-
du super. Po úspěšném dvou-

hodinovém luštění jsme měli 
volnou zábavu a následovala 
večerka. Všichni jsme odevzda-
li své mobilní telefony, jelikož 
bavit se dá i bez něj. Asi vám 
všem došlo, že jsme nešli spát 
brzy, takže ráno jsme byli bez 
energie. Tak nám následující 
den paní učitelka zpříjemnila 
hodinu pohádkou. Nejen za to 
jí patří velký dík a pochvala za 
úžasně vydařenou třídní akci.

Denisa Parasičová, 8. třída

Přespání ve škole  
s únikovou hrou
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Žáci 8. a 9. třídy měli mož-
nost zpestřit si hodinu tělesné 
výchovy návštěvou fitness cen-
tra ve Vrchlabí. Po úvodním 
slově pana trenéra si dívky 
i chlapci vyzkoušeli stroje v ae-
robní zóně, které slouží pro 
zahřátí svalstva před trénin-
kem, například běžecký pás, 
orbitrack, veslařský trenažér 
či ski erg. Následně pan trenér 
ukázal žákům jednotlivé stro-
je, vysvětlil danou techniku 
a poukázal na případné chyby. 
Poté si už žáci samostatně po-
silovali jednotlivé svalové par-
tie na daných strojích. Uvědo-
mili si, že posilování vlastního 
těla je přínosné a je potřeba 
jej zařadit do svého životního 
stylu.  

Andrea Ježková 

Návštěva fitness centra ve Vrchlabí

Přišel nám krásný barevný 
podzim, který jsme s dětmi 
v naší školce přivítali vystou-
pením maňáskového divadla 
se třemi kouzelnými pohádka-
mi. Zpestřením pro starší děti 
byla Malá technická univerzi-
ta Liberec s tématy například 
Stavitel města, Malý architekt, 
Malý inženýr, ve kterých si děti 
vyzkoušely pro ně neznámé 
technické profese. Měsíc listo-
pad se nesl v duchu sportování 
v tělocvičně naší základní ško-
ly pod vedením zkušených lek-
torů, kteří zábavnou formou 
učili děti zacházet s míči a růz-
ným sportovním náčiním. Dě-
tičky se vždy ze sportovní ho-
diny vracely usměvavé a plné 
nezapomenutelných zážitků. 

Dále ve spolupráci se 
zdravotní pojišťovnou bylo 
rodičům umožněno vyšet-
ření zraku jejich dětí. Další 
významnou událostí, kterou 
jsme připravili pro naše děti, 
byl projektový den Učíme se 
hrou, kde se seznamovaly 
s nejrůznějšími vzdělávacími 
hračkami, didaktickými po-
můckami a činnostmi. Takto 
příjemně strávené dopoledne 
se dětem velmi líbilo a nám 
všem udělalo velikou radost. 

Teď nám všem začíná nej-
krásnější období, na které se 

děti nejvíc těší – ad-
vent. Sníh pokryl bláto 
a můžeme se na vycház-
kách koulovat, stavět sněhulá-
ky a vytvářet ve sněhu andílky. 
Školka je vánočně vyzdobena, 
děti vypráví o pečení cukroví 
s maminkami i babičkami.

Líbezné melodie  
na nebi andílci pějí,
krásné vám ze srdce přejí.
Na vločkách  
vám nesou přáníčko, 
Ať v novém roce nechybí láska, 
štěstí i zdravíčko.

Na zá-
věr bychom 
vám všem chtěli z celého srdce 
popřát krásné Vánoce, boha-
tého ježíška a do nového roku 
hodně štěstí, zdraví a náruč pl-
nou splněných přání.

kolektiv MŠ

Podzimní měsíce v MŠ

práce žáků 5. třídy
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Po zhruba roční pauze z dů-
vodu pozastavení fotbalo-
vých soutěží kvůli epidemii 
jsme se konečně mohli 
vrátit do normálu a fotba-
lový ročník 2021/2022 mohl 
v srpnu zdárně odstartovat. 
Podzimní část byla ukon-
čena začátkem listopadu 
a jsem rád, že vás mohu ko-
nečně po roce informovat 
o dosažených soutěžních 
výsledcích našeho fotbalo-
vého klubu.

Za FK TJ Rudník v současné 
době podstupují boje na fotba-
lových trávnících tato mužstva: 
– Přípravka – naši nejmladší 

děti od cca 4 do 7 let. Trenér 
Tomáš Horešovský.

– Starší žáci – sloučené muž-
stvo s Lánovem hrající okres-
ní přebor starších žáků ve 
věkové kategorii do 15 let. 
Trenér Petr Zákravský, od 
prosince Martin Kučeravý 
s Milanem Hlouškem.

– B mužstvo – rezervní tým 
složený z některých býva-
lých dorostenců a starých 
matadorů, bojující v okresní 
soutěži 3. třídy. Trenér Pavel 
Cerman.

– A mužstvo – hlavní tým se 
účastní nejvyšší okresní sou-
těže – okresního přeboru. 
Trenér Roman Benecký.
Tým přípravky se pod To-

mášovým vedením učí základ-

ní pohybové aktivity a různé 
hry s míčem. Děti se začínají 
seznamovat s prvními fotba-
lovými krůčky formou růz-
ných her. Zatím žádnou ofici-
ální soutěž nehrají, nicméně 
se scházejí v týdnu na fotbalo-
vém hřišti, kde se pěkně pro-
táhnou a zasportují si. 

Během zimy budou tyto 
tréninky a sportovní hry pře-
sunuty do naší školní tělocvič-
ny. Od 7. 1. 2022 a pak každý 
pátek od 17.00 do 18.00. Noví 
zájemci z řad dětí jsou samo-
zřejmě vítáni, a pokud by byl 
zájem, tak samozřejmě rádi 
nové děti přivítáme do party.

Starší žáci se již oficiální 
soutěže účastní. Z důvodu ne-
dostatku dětí se náš tým této 
věkové kategorie sloučil s tý-
mem Lánova a bojují v okres-
ním přeboru starších žáků. 
Po první polovině soutěže jim 
patří 6. místo z 9 s bilancí 8 
výher, 4 remíz a 10 porážek 
a se skóre 29 : 31. Z časových 
důvodů tým opouští dosa-
vadní trenér Petr Zákravský, 
který u týmu strávil několik 
posledních let. Rádi bychom 
mu poděkovali za jeho dlou-
holetou práci s dětmi. Tým 
přebírají na pozici trenérů 
dva hráči A týmu, Martin Ku-
čeravý a Milan Hloušek.

Během zimní pauzy se 
konají pravidelné tréninky. 
V současné době každé úterý 

od 17.00 v tělocvičně základní 
školy v Rudníku, a to ne jen 
fotbal, ale také různé pohybo-
vé a míčové hry. Od ledna ještě 
přibude každé pondělí trénink 
v tělocvičně v Lánově od 19.00.

Samozřejmě pokud by měl 
kdokoli z vašich dětí zájem se 
tomuto sportu věnovat nebo 
ho jen vyzkoušet, přiveďte 
syna či dceru na trénink.

Náš B tým konečně, poprvé 
od svého prvního startu před 
rokem a půl, mohl zdárně 
dohrát a ukončit svou první 
půlku sezony. Mužstvo Pav-
la Cermana se umístilo na 
1. místě, o kterém rozhodl 
poslední zápas podzimu na 
hřišti do té doby druhého 
týmu tabulky z Prosečného. 
Náš B tým vedl tabulku do to-
hoto zápasu před Prosečným 
o 2 body a stačilo mu uhrát 
na hřišti soupeře remízu. Na 
hřišti soupeře panovala před 
početnou diváckou kulisou 
velice bouřlivá atmosféra. 
Utkání nezačalo pro tým Rud-
níku nijak dobře a již ve 36. 
minutě prohrával 5 : 1. Na-
konec se nám podařilo zápas 
otočit a po velkolepém obratu 
jsme zvítězili 5 : 6. Se ziskem 
32 bodů a skóre 49 : 28 jsme 
tedy uhájili první místo.

Naše áčko pod vedením 
Romana Beneckého, bojující 
o soutěž výše než B tým, tak-
též okupoval celou podzimní 

část soutěže první polovinu ta-
bulky. Nakonec jsme se umís-
tili na 3. místě se ziskem 25 
bodů a se skóre 56 : 24 jsme 
byli nejlépe střílejícím týmem 
soutěže. V jarní části soutěže 
budou tedy oba týmy bojovat 
o celkové umístění mezi první 
osmičkou. Tento rok se totiž 
hraje jiným systémem, kdy 
jsou obě soutěže rozděleny 
do dvou skupin po 8 týmech. 
První 4 týmy podzimu z obou 
dvou skupin sehrají jarní část 
dvoukolově o umístění, tj. 
o 1. až 8. místo. 1. místo zaru-
čuje postup do vyšší soutěže. 

Fotbalový stadion se po 
zimě opět probudí k životu 
s příchodem jara, na přelomu 
března a dubna. Všichni jste 
samozřejmě srdečně zváni 
k podpoře našich týmů.

Na závěr bych chtěl poděko-
vat trenérům a všem členům 
oddílu za jejich čas, který fot-
balu věnují, divákům za jejich 
podporu a samozřejmě spon-
zorům. Zmíním jen ty nejdů-
ležitější: obec Rudník, AKWEL 
RUDNIK CZECH REPUBLIC 
a.s., Dražické závody – člen 
skupiny NIBE.

Přeji vám všem krásné pro-
žití vánočních svátků a v roce 
2022 hlavně hodně zdraví, což 
je nejen v této těžké době to 
nejdůležitější. 

Michal Parasič 
místopředseda FK TJ Rudník 

Aktuality z fotbalového klubu
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Zahájení motokrosové 
sezony mělo v Rudníku 
odstartovat již počtvr-
té v řadě mistrovstvím 
ČR v motoskijöringu. 
Opakoval se však scénář 
z minulého roku, kdy 
špatné sněhové podmínky 
a vládní omezení neumož-
nily tento závod pořádat, 
z čehož jsme byli zkla-
maní a zároveň zvědaví, 
co přinesou nadcházející 
měsíce. Na léto byly totiž 
naplánované hned další 
tři závody – MČR v cross 
country, MMČR v moto-
krosu juniorů a žen a VI. 
ročník motokrosového 
závodu O putovní pohár 
Rudnické rokle.

V zimě bez sněhu a v létě 
zase nesnesitelné vedro? Řekl 
bych, že když se jezdci chysta-
jí do Rudníku na MČR v cross 
country open a Pohár CAMS, 
počítají s teplotními rekor-
dy! Závodní víkend 19.–20. 6. 
nebyl výjimkou, protože byl 
opět velmi horký, a proto se 
naši hasiči měli co otáčet, aby 
udrželi velkou část dráhy bez 
prachu, a tím zajistili cca 250 
jezdcům kvalitní a bezpečné 
závodní podmínky. Vítězem 
v obou závodních dnech hlavní 
třídy MČR I se stal mistr Evro-
py v enduru Patrik Markvart. 
Ve stejné třídě skončil na 7. 
příčce Pavel Šmahel. Skvěle se 
na domácí trati prezentovali 
naši nejmenší jezdci. V kate-
gorii do 50 ccm MČR se na 1. 
místě umístila Natálka Seko-
tová, v kategorii 65 ccm se na 
1. místě umístil Michal Pňáček 
a na 3. příčce Samuel Stuchlík. 
V Poháru CAMS E2 vybojoval 
krásnou 2. příčku Jakub Pecold 
a v Poháru CAMS E3 se v sobo-
tu na 10. příčce a v neděli na 
7. příčce umístil Jan Hlubuček. 

Závodní víkend se vydařil ve 
všech směrech a především 
bez vážnějšího zranění, což je 
vždy nejdůležitější.

Druhým závodem letošní-
ho roku bylo mezinárodní 
mistrovství České republiky 
juniorů a žen, které se odje-
lo v sobotu 17. 7. Závodu se 
zúčastnilo 95 českých a 34 
zahraničních jezdců z osmi 
evropských zemí! Rudnický 
SMX racing team reprezento-
vali mladí začínající jezdci Do-
minik Dytrt a Matyáš Kupec ve 
třídě 85 ccm. Ve všech katego-
riích bylo na co koukat, proto-
že o napínavé souboje opravdu 
nebyla nouze. Dle vyjádření či-
novníků a delegátů AČR jsme 
jako pořadatelé uspěli na jed-
ničku, a tím jsme si zajistili 
kandidaturu pro další ročníky 
mistrovských závodů. Sobotní 
večer byl zakončený besedou 

s názvem Cesta na Dakar, kte-
rou diváky provázeli jezdci 
Milan Engel a Jakub Hroneš 
spolu s manažerem týmu 
Moto Racing Group Evženem 
Krajčovičem. 

V neděli 18. 7. se jel závod 
O putovní pohár Rudnické 
rokle, který se každoročně těší 
velké účasti nejlepších českých 
jezdců. Letos do Rudníku za-
vítali také nejlepší jezdci ze 
Slovenska a dalších států Evro-
py. Rudnický závod se čím dál 
více dostává do povědomí širší 
motokrosové společnosti neje-
nom u nás, ale také v okolních 
státech. Jezdci u nás závodí 
o nemalé prémie, což je jeden 
z důvodů zvyšující se kvality 
a účasti výborných závodníků. 
Tentokrát se závodníci brodili 
v blátě a několik z nich tento 
boj v dopoledních hodinách 
při tréninku a kvalifikaci vzda-

lo. Ti, kteří se zúčastnili odpo-
ledních závodů, si užili oprav-
dový motokros se vším všudy. 
Vítězem třídy MX2 se stal zá-
vodník z nedalekého Trutnova 
a čerstvý český reprezentant 
Honza Wágenknecht, 2. místo 
vybojoval slovenský reprezen-
tant Tomáš Kohút a 3. místo 
získal Jonáš Nedvěd, jezdec 
ORION racing týmu. V krá-
lovské třídě MX1 zvítězil dal-
ší český reprezentant Dušan 
Drdaj, který úspěšně odolával 
atakům pro změnu slovenské-
ho reprezentanta Šimona Još-
ta, jenž se o týden později stal 
evropským šampionem v Lokti 
nad Ohří. Na 3. příčku vystou-
pal loňský vítěz této třídy Mar-
tin Krč (Osička racing team). 
Na startu nechyběl legendár-
ní Petr Bartoš (ORION racing 
team), Petr Michalec, bývalý 
jezdec SMX racing teamu Rud-

Motokrosová sezona 2021

@rudnickarokle | #rudnickarokle
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ník Pavel Dvořáček, další český 
reprezentant Petr Rathouský, 
reprezentant SR Jaroslav Ka-
triňák a další borci, kteří svým 
motokrosovým uměním bavili 
velký počet diváků. Ve třídě 
žen zvítězila letošní mistry-
ně ČR Barbora Laňková (ORI-
ON racing team). Závodníci 
SMX racing teamu Rudník se 
v ostatních třídách také ne-
ztratili. Ve třídě Hobby MX2 se 
na 2. příčce umístil Pavel Šma-
hel a na 3. příčce Aleš Klimeš. 
Ve třídě Hobby MX1 skončil 
na 4. místě Radim Nossek a na 
11. místě Jakub Oecold. Ve 
třídě Veterán I. zvítězil Tomáš 
LINEK a ve třídě Veterán II. 
skončil na 2. místě Pavel Há-
jek. V juniorských kategoriích 
jsme měli také hojné zastou-
pení. Svůj první motokrosový 
závod v životě dojela ve třídě 
50 ccm na pěkné 8. příčce Na-
tálka Sekotová. Ve třídě 65 ccm 
se na 14. příče umístil Samuel 
Stuchlík a na 16. příčce skončil 
Michal Pňáček. V poslední ju-
niorské třídě 85 ccm se na 6. 
příčce umístil Dominik Dytrt. 
Závody se vydařily, a proto se 
všichni těšíme na další, již VII. 
ročník našeho rudnického mo-
tokrosu, který se těší čím dál 
větší popularitě.  

Velmi úspěšná byla letošní 
sezona pro závodníky SMX ra-
cing teamu Rudník.

Velkou radost nám udělali 
jezdci našeho týmu, kteří zís-
kali za skvělé výsledky v celé 
sezoně hned několik cenných 
kovů. 

Mistryní ČR v cross country 
v kategorii junior 50 ccm se 
stala Natálka Sekotová.

Mistrem ČR v cross country 
v kategorii junior 65 ccm se 
stal Michal Pňáček. 

Vicemistrem ČR v cross 
country v kategorii junior 65 
ccm se stal Samuel Stuchlík.

Mistrem Offroad Maratonu 
Junior se stal Samuel Stuchlík.

Vicemistrem ČR II v enduru 
v kategorii E1 se stal Miloš Kli-
meš.

Krajským přeborníkem a ví-
tězem NOVA Motocross Cupu 
se ve třídě Veterán III stal Pavel 
Hájek.

Celkové 8. místo v MMČR 
v motokrosu ve třídě Veterán 
I. získal Tomáš LINEK 

Vítězem NOVA Motocross 
Cupu se ve třídě junior stal 
Aleš Klimeš.

Celkové 6. místo v krajském 
přeboru motokrosu ve třídě 
85 ccm a 3. místo v NOVA Mo-
tocross Cupu ve třídě 85 ccm 
získal Dominik Dytrt.

Celkové 10. místo v abso-
lutním pořadí MČR I v cross 
country a 6. místo v krajském 
přeboru motokrosu získal Pa-
vel Šmahel.

Celkové 7. místo v Poháru 
CAMS v cross country ve třídě 
E3 získal Jan Hlubuček.

Celkové 13. místo v Poháru 
CAMS v cross country ve třídě 
E2 získal Jakub Pecold.

Celkové 9. místo v krajském 
přeboru motokrosu ve třídě 
Hobby MX1 získal Radim No-
ssek.

Všem našim jezdcům gratu-
luji k jejich skvělým výkonům 

a příkladnou reprezentaci 
SMX racing teamu Rudník. 

Poděkování patří také rodi-
čům za podporu a obětování 
se pro své malé závodníky. 

Děkuji hasičům z Arnultovic 
a všem, co se podílejí na úspěš-
ném pořádání rudnických zá-
vodů.

Děkujeme obci Rudník 
a všem sponzorům za podpo-
ru a těšíme se na spolupráci 
v roce 2022.

Pavel Šmahel st.
SMX racing team Rudník

Po ukončení opatření na 
jaře 2021 se zvedl zájem 
o karate nejen ze strany 
dětí, ale i dospělých. Není 
se čemu divit, karate je 
jedním z nejvyhledáva-
nějších sportů na světě, 
obzvlášť pak karate kjo-
kušinkai. 

Učí disciplíně, respektu, trpě-
livosti, odvaze, posiluje ducha 
a hlavně udržuje tělo neustále 
v kondici. Z každého tréninku 
odcházíte s dobrou náladou 
a získáte také spoustu spoleh-
livých přátel. Pravdou ale také 
je, že ne každý dlouho vydrží, 
proto neustále přicházejí noví 

a noví zájemci. Karate není 
o tom, naučit se prát, ale pře-
devším o utváření charakteru.  

Aktuálně máme dva skvělé 
týmy v Rudníku a ve Vrchlabí. 
Od května se scházíme, trénu-
jeme a makáme na plné pecky. 
Musíme se připravit na turnaj 
Prague Open 2022. Tato výzva na 
nás čeká v únoru. Sjíždějí se na 
ni borci z celé Evropy a Blízkého 
východu. Posledního turnaje se 
účastnil také závodník z Indie.

Teď už víte, co nás čeká pří-
ští rok. Abychom nezapomně-
li na letošní, který ještě není 
u konce, o víkendu 11.–12. 12. 
(po uzávěrce tohoto vydání – 
pozn. red.) se bude konat se-
minář, kde se budou děti moct 
zúčastnit zkoušek a udělat si 
pásek. Samozřejmě na konci 
roku nás opět čeká společný 
trénink Rudníku a Vrchlabí 

s oslavou nadcházejícího roku 
formou 2022 kopů, úderů 
a bloků. No a začátkem roku 
taký oslavíme již 7 let od za-
ložení týmu, kde si společně 
dáme dort a popovídáme si.

Závěrem bychom vám rádi 
poděkovali za přízeň a popřá-
li vám vše nejlepší do nového 
roku, hodně zdraví, sil a pozi-
tivního myšlení. Pokud máte 
zájem trochu zabojovat a po-
znat pravé umění karate, rádi 
vás v týmu přivítáme. Na věku 
nezáleží.

Šťastné a veselé!

Váš Okami Team

Nárůst zájmu o karate
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V roce 2021 jezdila Kája 
MTB-XCO v kategorii 
kadetky druhým rokem 
a v cyklokrosu juniorky 
prvním rokem. Silniční 
závody byly vhodným tré-
ninkovým doplňkem.

SILNICE
Pokud bych začal hned sil-

nicí, i tam byly skvělé momen-
ty. Čtvrtým místem v časov-
ce MČR potvrdila Kája svoje 
skvělé tempařské schopnosti, 
které zopakovala i časovkou 
na Závodu míru mládeže, kde 
byla pátá. Společný závod MČR 
se vyvíjel také skvěle. Kája jela 
v úniku v devítičlenné skupin-
ce, ale několik kilometrů před 
cílem se zapletla (ne vlastní vi-
nou) do pádu, který znamenal 
zničení kola a odstoupení ze 
závodu. Náhradní kolo nebylo 
k dispozici.

MTB-XCO
MTB závody má Kája ráda 

a i výsledek tomu odpovídal. 
V této kategorii bojovala v po-
četné konkurenci čtyřiceti pěti 
děvčat. Všechny vytyčené cíle na 
tento rok byly splněny a dá se 
říci, že i překonány. Čtvrté mís-
to v celkovém pořadí Českého 
poháru horských kol je skvělé 
a start v reprezentačním dresu 
na mistrovství Evropy v italské 
Pile byl jen třešničkou na po-
myslném dortu. Zde Kája dojela 
na šestnáctém místě z více než 
stočlenného startovního pole. 
Z našich děvčat byla druhá.

CYKLOKROS
Co říci o cyklokrosu? Ten 

překvapil nejvíce. Původně 
jen jako doplňkový sport pro 

prodloužení sezony se stal pro 
Káju opravdovou vášní. Zde 
také dosáhla největších úspě-
chů. Nějaké cíle jsme měli, ale 
letošní výsledky nás překvapi-
ly. Hned ve třetím závodu, ve 
Slaném, si Káji všiml nový re-
prezentační trenér Petr Klou-
ček. Zde Kája dojela sice až na 
(pro ni tak typickém) čtvrtém 
místě, ale závod jela opravdu 
skvěle. Petr Klouček ji zařadil 
do reprezentačního týmu ČR 
a dal jí příležitost startovat na 
mistrovství Evropy v holand-
ském Col du Vam. Zde se dlou-
ho držela z Češek na druhém 
místě (celkově na patnáctém 
místě). Tam vydržela až do 
posledního kola. Pak byla po-
rucha na kole a pád na místo 
dvacáté šesté. Další příležitost 
jí dal Petr Klouček na Světo-
vém poháru v Táboře. Na ten 
se Kája obzvláště těšila. Měla 
zde čtyřdenní trénink a všech-
no nasvědčovalo, že šance jsou 
veliké. I zde však zasáhla „vyš-
ší moc“ v podobě karantény 
kvůli covidu. Jedna z Kájiných 
učitelek měla pozitivní test, 

a bylo po nadějích. Do konce 
sezony v této chvíli schází odjet 
už pouze MČR v Jičíně a zlatý 
hřeb pro Káju by měl být opět 
start na Světovém poháru, ten-
tokrát v Belgii, který se pojede 
dvacátého šestého prosince. 
V této chvíli je Kája již čtvrté 
kolo v celkové tabulce ČP na 
prvním místě. Jak skončí celko-
vě, se ukáže až po odjetí MČR 
a proškrtání dvou nejhorších 
výsledků všem závodnicím.

Nezbývá než popřát Káje 
hodně úspěchů v nové cyk-

listické sezoně 2022. V ní se 
pojede mistrovství světa v cy-
klokrosu v Táboře! No a bajky 
(MTB) také nejsou bez šancí. 
Na tuto sezonu je již připrave-
no zbrusu nové celoodpružené 
kolo španělské značky Mond- 
raker. Je to model F-podium 
s elektronickým řazením, kte-
rý svým agresivním designem 
připomíná skutečnou závodní 
bestii. Bude jen na Káje, jak ji 
dokáže zkrotit…

Miroslav Novák

Kája Nováková – ohlédnutí za sezonou 2021

Minulou zimu se nám podařilo posunout 
laťku běžeckých stop hodně vysoko. Pro 
letošní zimu máme v plánu to zopakovat, 
možná i vylepšit. Jsme připraveni na pro-
tahování běžeckých stop v okolí Rudníku 
a počítáme s napojením běžeckých stop 
i směrem na Hostinné a u Hoffmanovy bou-
dy pak i na Krkonošskou magistrálu. Jak už 
to tak bývá, má to ale jednu zásadní pod-
mínku, a to je dostatečná sněhová peřina na 
polích v okolí Rudníku. Informace o údržbě 
a stavu běžeckých stop hledejte na sociál-
ních sítích obce: Instagram, Twitter, Face-
book a www.rudnik.cz. Těším se, až se bu-
deme s úsměvem potkávat ve stopě. Skol!

Jirka Stuchlík 

Běžecké trasy
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Údaje byly zpracovány na základě souhlasu jmenovaných osob, 
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NAROZENÍ: Marie Hůlková, Josef Maloch
Vítáme tě na svět!
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Jaroslav Pažout, Věra Vašatová, Marie Pardubská, Bohumil 
Koucký, Ladislav Sahánek, Václav Jindra, Jana Vančíková, Tomáš 
Písečný
Zachovejme tichou vzpomínku.
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Dne 20. 11. 2021 se v Penzionu Zámek konalo vítání občánků.
Šťastným rodičům blahopřejeme.

Zleva: Jonáš Hochman, Martin Jeník

Zleva: Marie Hůlková, Anežka Mládková, Tereza Tomíčková

KALENDÁŘ AKCÍ
leden Motoskijöring SMX racing team Rudník motocyklový závod na sněhu

15. 1. Hasičský ples SDH Arnultovice kulturní dům Arnultovice

12. 2. Karneval SDH Arnultovice kulturní dům Arnultovice

12. 2. Myslivecký ples MS Janovice Rudník sál obecního úřadu

26. 2. Masopust obec Rudník tradiční průvod masek od ZŠ k OÚ

26. 3. Josefská zábava obec Rudník taneční zábava pro všechny generace

březen Poslední mazání TJ-Ski Rudník lyžařský běh nebo turistický pochod

16. 4. Velikonoční turnaj ve stolním tenise SDH Arnultovice turnaj pro neregistrované v kulturním domě Arnultovice

30. 4. Pálení čarodějnic obec Rudník průvod čarodějů a čarodějnic

1. 5. Oslavy Svátku práce SDH Arnultovice
přehlídka alegorických vozů od Bělidla k restauraci 
U Soudku, sraz v 8.00 h na Bělidle

květen Favorit sraz TJ-Ski Rudník
cyklistická vyjížďka z Rudníku, v případě špatného počasí 
náhradní termín

Vánoční přání
Většina lidí podvědomě miluje Vánoce. Vánoce jsou křesťanské svátky 

narození Ježíše Krista a lidé s nimi naplňují rozličné lidové zvyky. 
Někdo vnímá Vánoce ve smyslu křesťanském, jiný především jako 
svátky pokoje, klidu, lásky a lidé je slaví v rodinách bez ohledu na 
náboženské vyznání. V době, kdy se přesvědčujeme o tom, že není 
nic hodnotnějšího a důležitějšího než zdraví naše a našich blízkých, 

není opravdu frází „hodně zdraví“ nikdy dost. Ať je doba jakkoli 
vážná, neměli bychom o vánočních svátcích zapomínat na své blízké 
a pomoc těm, kteří to potřebují. Vážení spoluobčané, milí Rudničtí, 
dovolte mi, abych vám popřál jménem redakční rady Rudnických 

novin, Vánoce plné pohody, lásky, klidu, štědrosti a v nadcházejícím 
roce zejména zdraví, štěstí a mnoho osobních i pracovních úspěchů. 

Za redakční radu Jirka Stuchlík

Smaragdová svatba
Dne 22. 12. 2021 oslaví manželé Olga a Jaroslav Kryšpínovi 

pětapadesáté výročí svatby. Za všechnu lásku a péči jim děkují a hodně 
štěstí, zdraví a pohody do dalších let přejí děti, vnoučata a pravnoučata.


